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نگاه

 به تیم ملی نوجوانان 
بی توجهی نکنید

اصغر حاجیلو
پیشکسوت  فوتبال

بی توجهــی و بی خبــری از تیم های ملــی پایه 
مساله ای نیست که مربوط به امروز و دیروز باشد. 
سال های سال است که این ایراد اساسی در فوتبال 
ما وجود دارد. نگاه تبعیض آمیز در مدیریت فوتبال 
ایران بین تیم های ملی وجود دارد. این شیربچه های 
نوجوان فوتبال ایران در جام جهانــی فراتر از حد 
انتظار ظاهر شــده اند و با عملکردی خیره کننده 
کاری کردند که نه تنها همه مردم کشور خودمان،  
بلکه همه جهــان از آنها تعریــف و تمجید کنند. 
فوتبال ایران سرشار از این استعدادهای ناب است 
که متاســفانه هیچ توجهی به آنها نمی شود. ما به 
قدری استعداد داریم که می توانیم دو تیم قدرتمند 
نوجوانان دیگر در این ســطح هم داشته باشیم. از 
درخشــش این تیم ها به خوبی نشان می دهد که 
فوتبال پایه از طرف مسئولان نیاز به توجه بیشتری 
دارد. من به یک مسأله مهم باید اشاره کنم. مگر این 
بچه ها نماینده فوتبال ایران در مسابقات جام جهانی 
نیستند؟ اســم این تیم، تیم ملی ایران است! اما ما 
می بینیم که فدراسیون حتی لباس های مناسبی در 
اختیار آنها قرار نداده  است. این باعث ناراحتی بازیکن 
می شود. در همین مسابقه به تیم های دیگر وقتی 
توجه کنید می بینید که همان لباس و امکاناتی که 
در اختیار تیم های ملی بزرگ ســال قرار داده اند به 
تیم نوجوانان هم داده اند و هیچ فرقی نمی گذارند. 
ولی در فوتبال ایران تیم ملی بزرگسالان آدیداس 

می پوشد و تیم نوجوانان لباس یک تولیدی داخلی!
با تمام این بی توجهی و تبعیض هایی که وجود 
دارد،  بچه ها فراتــر از حد انتظار ظاهر شــدند. با 
قدرت حریفان خود را شکست دادند. مسأله بسیار 
مهم این است روحیه تیمی بسیار بالا و هماهنگی 
و تمرکز خوب بیشتر از مسائل تاکتیکی به چشم 
می آید. این روحیه تیمی بالا ضعف های دیگر را هم 
پوشش می دهد و حالا ترس را به دل همه حریفان 
انداخته است. این بچه ها تا همین جای مسابقات 
هم کار بسیار بزرگی انجام دادند و به دل مردم راه 
پیدا کردند! نباید به خاطر پیروزی های ارزشمند 
در 3 بازی مرحله اول انتظارات از آنها زیاد بالا برود. 
به هر صورت آنها نوجوان هســتند و شرایط سنی 
آنها به شکلی است که زود تمرکز و روحیه خود را 
ممکن است از دست بدهند. همین شرایط سنی و 
نداشتن تجربه بسیار بالا در مسابقات هم مشهود 
است و باعث می شود بچه ها موقعیت های زیادی را 
هم از دست بدهند. برای مراحل حذفی باید روی 
این بی دقتی تیم در زدن ضربات آخر هم بیشتر کار 
شود. چون حریفان در این مرحله قوی تر می شوند و 
باید تا جایی که می شود از موقعیت ها برای رسیدن 

به گل استفاده کرد.

ورزش جهان

قهرمان پارالمپیک متهم به قتل شد| دادگاهی 
در هند »ماریاپان تانگاولو« ورزشکار 22ساله این 
کشور را که در بازی های پارالمپیک 2016 ریو در 
ماده پرش ارتفاع کلاس T42 موفق به کسب مدال 
طلا شــد، به اتهام قتل فرا خواند تا وی توضیحات 
لازم را ارایه کند. درخصوص این پرونده ادعا شــده 
که تانگاولو به همراه همدستانش پسری 19ساله را 
مورد حمله قرار داده اند و جنازه این پسر نیز روز سوم 
ژوئن در حوالی مسیر خط راه آهن پیدا شده است. 
این ورزشکار در نخستین صحبت هایش گفته که 
قصد داشــته به همراه دوستانش تلفن همراه این 

پسر 19ساله را بدزدد.
نادال از وزیر ورزش ســابق فرانسه غرامت 
خواست| وکلای رافائل نــادال از روسلین باشلو، 
وزیر زن ورزش سابق فرانسه که مدتی پیش ستاره 
تنیس اسپانیا را به دوپینگ متهم کرده بود، شکایت 
کرده اند و از او غرامتی 100 هزار یورویی خواسته اند. 
وکیل نادال با نشان دادن سوابق پزشکی این تنیسور 
اسپانیایی برای اثبات مصدومیت او، عنوان کرد که 
اظهارات باشلو با توجه به ســمتی که در آن زمان 
داشت، می توانســت روی قراردادهای اسپانسری 
نادال با شرکای تجاری اش تأثیر منفی بگذارد و به 

همین ترتیب غرامت این اتهام باید پرداخت شود.
رسیدن شاراپووا به فینال مسابقات تیانجین 
چین| ماریا شاراپووا تنیسور مشهور روسیه که به 
دلیل مصرف ملدونیوم 1۵مــاه محروم بود، چند 
ماهی می شود با پایان دوران محرومیت به میادین 
بازگشته و در مسابقات تنیس شرکت می کند. او 
برای نخســتین بار بعد از محرومیتش توانست در 
مسابقات تیانجین به فینال برسد. شــاراپووا روز 
گذشته در مسابقه نیمه نهایی مقابل پنگ شوای با 
نتیجه  دو بر صفر به پیروزی رسید و امروز در دیدار 

فینال مقابل سابالنکا از بلاروس بازی می کند.
تکذیب ارتباط والکه بــا دبیرکل فیفا| ژروم 
والکه، دبیرکل سابق فیفا هر گونه ارتباطی با ناصر 
الخلیفی، مالک پاری ســن ژرمن را تکذیب کرده 
اما مطبوعات ایتالیا اســناد جدیــدی را در مورد 
این پرونده منتشــر کرده اند. ال ماساجرو گزارش 
داد که الخلیفی برای آن که حق پخش مســابقات 
جام جهانی را در اختیار بگیرد، یک هدیه ویژه برای 
والکه در نظر گرفته است: »یک آپارتمان مجلل در 
منطقه پورتو سرو در کشور ایتالیا. این خانه حدودا 
7 میلیون یورو قیمت دارد. دادستان سوییس اخیرا 
پرونده فســاد الخلیفی را باز کرده است. الخلیفی 
 Bein Sports مالک شــبکه تلویزیونی معروف
است که اخبار مطرح شده را تکذیب کرده، اما به نظر 
می رسد که در آینده ای نزدیک به دادگاه سوییس 

احضار خواهد شد.«

شهروند| اعضای تیــم فوتبال سیاه جامگان 
مشــهد در اتفاقی نادر و عجیب هنگام بازگشت 
از اصفهان به مشــهد در فرودگاه متهم به سرقت 
شــدند و به همین دلیل برای دقایــق زیادی در 
فرودگاه معطل شــدند تا این غائله ختم به خیر 

شود.
طول کشیدن بازرسی در فرودگاه

داستان از این قرار است که هنگام حضور کاروان 
سیاه جامگان در فرودگاه برای بازگشت به مشهد 
فردی که خود را نماینده باشگاه سپاهان معرفی 
کرد با حضور در فــرودگاه اصفهان و با همکاری 
نیروی انتظامی اقدام بــه تفتیش چمدان های 
اعضای ســیاه جامگان کرد. این اتفاق درســت 
همان زمانی رخ داد که اعضای سیاه جامگان قصد 
عبور از گیت را داشتند. در این هنگام بازرسی از 

چمدان های اعضای تیم بیشتر از حد معمول طول 
می کشد و همین مسأله با تعجب مسئولان تیم 

مشهدی همراه می شود.
اتهام سرقت

معطلی زیاد در هنگام بازرسی چمدان ها باعث 
می شود سرپرست تیم از ماموران نیروی انتظامی 
به خاطر این اتفاق توضیح بخواهند که فردی که 
خود را نماینده باشگاه سپاهان معرفی کرد اعلام 
می کند که در رختکن این تیم در ورزشگاه یک 
لپ تاپ گم شــده و آنها ماموریت دارند با گشتن 
چمدان ســیاه جامگانی ها مطئن شوند لپ تاپ 

اشتباها در چمدان آنها جا نمانده باشد!
عذرخواهی طاهری

به دنبال اوج گرفتن این جنجال عباسی مالک 
باشــگاه ســیاه جامگان در اعتراض به این اتهام 
با محســن طاهری مدیرعامل باشگاه سپاهان 
تماس می گیرد و بابت اتفاقات رخ داده از او گلایه و 
طاهری از او عذرخواهی می کند. البته بعد از چند 
دقیقه مدیرعامل سپاهان در تماس مجدد با مالک 
سیاه جامگان هرگونه ارتباط داشتن فرد مذکور 
با باشگاه ســپاهان را تکذیب می کند و به همین 
ترتیب با رایزنی صورت گرفته کاروان سیاه جامگان 

از این اتهام سرقت مبرا می شــود و به مشهد باز 
می گردد.

گلایه سیاه جامگانی ها
نکته قابل توجه این جا بود که طاهری اعلام 
کرد فرد حاضر در فرودگاه ارتباطی با باشــگاه 
سپاهان نداشته اســت. با این وجود این فرد با 
هماهنگــی نیروی انتظامی اقدام به بازرســی 
تمام چمدان های اعضای ســیاه جامگان کرد. 
از طرفی ســیاه جامگانی ها به خاطر اتهام وارد 
شده به شدت ناراحت هستند و مدعی شده اند 
فاصله بین رختکن تیم های میهمان و میزبان 
در ورزشگاه نقش جهان خیلی زیاد است و عملا 
امکان ندارد که لپ تاپ گمشده سر از رختکن 
سیاه جامگان و ســپس چمدان یکی از اعضای 

این تیم در بیاورد!

 بازرسی چمدان ها در فرودگاه اصفهان جنجال ساز شد

اتهام سرقت به بازیکنان لیگ برتری

کیوسک

اسکودتو برای ناپولی است

روزنامه ایتالیایی »کوریره دلو اسپورت« مصاحبه ای با 
پائولو مالدینی اسطوره فوتبال ایتالیا انجام داده است؛ 
پائولو در این گفت وگو از عملکرد تیم ملی ایتالیا انتقاد 

کرده و البته گفته: »اسکودتو برای ناپولی است«.

مسی ترسناک

روزنامه »اســپورت« کاتالونیا با اشاره به درخشش 
لیونل مسی در بازی های ملی و باشگاهی، تیتر »مسی 
ترسناک« را روی جلد برد. این روزنامه نوشت: »لئو تا 

دریافت توپ طلای ششم کوتاه می آید.«

شایعه روز

طارمی مقابل الهلال بازی می کند؟
در فاصلــه دو روز 
تا مســابقه حساس 
پرسپولیس و الهلال 
برگشــت  دور  در 
نیمه نهایــی لیــگ 
آســیا  قهرمانــان 
حرف و حدیث های 

زیادی دربــاره مهدی طارمی وجــود دارد. 
مهاجم سرخپوشــان به چهارماه محرومیتی 
که فیفا به  دنبال شــکایت باشگاه ریزه اسپور 
 CAS ترکیه برای او در نظر گرفته اســت، به
اعتراض کرد و امید دارد تــا بتواند با تعلیق 
این محرومیت مقابــل الهلال به میدان برود. 
از ســوی دیگر، مسئولان پرســپولیس نیز 
پیگیر این موضوع هســتند تا بــا تمام توان 
برای جبــران 4 گل خورده در بــازی رفت 
تلاش کنند. البته بازی کــردن طارمی بعید 
به نظر می رسد. با توجه به روند پیگیری این 
اعتراض و زمان کم باقیمانده تــا بازی برابر 
الهلال، احتمال حضــور طارمی در بازی روز 
سه شــنبه نزدیک به صفر است. با این وجود 
مسئولان پرسپولیس هنوز به طور قطعی خبر 
بازی نکردن طارمی را اعلام نکردند و از سوی 
دیگر، وکیل این بازیکن در اینستاگرام خبر از 
حضور احتمالی اش در بازی حساس مسقط 
داده است. بازی کردن طارمی مقابل روسیه 
نیز این شائبه را به وجود آورده که شاید فیفا 
در این داســتان کوتاه بیاید. هرچند که آن 
مسابقه دوستانه بود و براســاس اعلام فیفا، 

بازی کردن طارمی مشکلی نداشته است.

آن سوی مرز

خوشحالی رفیعی از بازی در قطر
ســروش رفیعی،  هافبک ایرانی تیم الخور 
قطر در نشســتی خبری صحبت های جالبی 
را بیان کرد. او گفت: »من خیلی خوشــحال 
هستم که در لیگ قطر بازی می کنم. این جا 
شــرایط برایم مهیا اســت. تمام تلاشم را به 
همراه الخور در این فصــل انجام می دهم تا 
بتوانیم نتایج خوبی را به  دســت بیاوریم.« او 
درباره بازی با الغرافــه افزود: »بازی با الغرافه 
مانند تمــام بازی های ما مهم اســت. تیم ما 
برای این دیدار خیلی خوب آماده شده است. 
البته تیم الغرافــه نیز قوی اســت و مربی و 

بازیکنان خوبی را دارد.«

اعتقاد مربی جدید به انصاری فرد
المپیاکوس یونان لیســت 1۸ بازیکن خود 
را برای دیــدار با پانیونیوس در ســوپر لیگ 
یونان اعلام کرد که کریم انصاری فرد، مهاجم 
ملی پوش کشورمان بعد از مدت ها غیبت به 
این لیســت برگشت.  هاسه ســرمربی سابق 
المپیاکوس اعتقادی به انصاری فرد نداشت، 
به همین خاطر او را در لیســت 1۸نفره هم 
نمی گذاشــت اما با اخراج او و آمدن لیمونس 
بار دیگر شــانس بــه کریــم روی آورد زیرا 

لیمونس به کریم اعتقاد دارد.
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شــهروند| حضور زنان در ورزشــگاه، مطالبه ای 
اســت که در سال های اخیر بارها از ســوی رسانه ها و 
زنان علاقه مند به ورزش مطرح شده است. با توجه به 
وعده هایی که وزیر ورزش داده، حالا دیگر همه ارکان 
ورزش دست به دست هم دادند تا به زودی شاهد حضور 

قانونمند زنان روی سکوهای ورزشگاه ها باشیم. 
والیبال نیازمند حضور زنان در سالن

در شــرایطی که فدراســیون جهانــی والیبال در 
سال های اخیر بارها به موضوع ممنوعیت حضور زنان 
در سالن 12 هزار نفری آزادی در هنگام برگزاری لیگ 
جهانی ورود کرده، هنوز فدراسیون نتوانسته این مسأله 
را به طور کامل حل کند. البته در یکی، 2 ســال اخیر 
تعدادی از زنان به صورت کنترل شده در سالن حاضر 
شدند اما ورود برای عموم آزاد نبوده است. از سوی دیگر 
در مسابقات انتخابی قهرمانی جهان در اردبیل شاهد 
حضور پرشور زنان علاقه مند به والیبال بودیم که بدون 
هیچ مشکلی به تشویق تیم ملی کشورشان پرداختند. 
حالا که داورزنی، سرپرست فدراسیون والیبال از شانس 
بالای ایران برای میزبانی در مرحله نهایی لیگ جهانی 
201۸ سخن گفته، به نظر می رسد برای دستیابی به 
این میزبانی بزرگ باید راهی برای حضور زنان در سالن 
والیبال پیدا شــود. حتی این مســأله می تواند یکی از 
شروط میزبانی ایران در مرحله نهایی لیگ جهانی باشد 

که به گفته داورزنی احتمالا به ایران می رسد.
درخواست مشحون از مسئولان

بسکتبال یکی از رشته هایی بود که قبل از ممنوعیت 
حضور زنان در سالن ها، دارای تماشاگران ثابتی از این 
قشر در طول مســابقات لیگ و بازی های ملی بود. به 
گفته رئیس فدراسیون بســکتبال هیچ مشکلی هم 

در طول برگزاری مســابقات با حضور زنــان رخ نداد و 
این رشــته فقط به خاطر اتفاقاتی که در ســالن های 
دیگر رخ داد، از حضور بخشی از تماشاگرانش محروم 
شــد. حالا بار دیگر محمود مشحون به این فکر افتاده 
تا بســکتبال از حمایت زنان علاقه مند به این رشــته 
برخوردار شود. رئیس فدراسیون بسکتبال دراین باره 

به »شهروند« می گوید: »ما تنها رشته ای هستیم که 
تمام زیرســاخت های لازم برای حضور زنان در سالن 
را داریم. راهروها، ورودی، سرویس بهداشتی و... برای 
زنان جداگانه در نظر گرفته شده و در طول سال هایی 
که تماشاگر زن در سالن داشــتیم، حتی یک بار هم 
مشکلی به وجود نیامد. حالا در همین راستا از مسئولان 

درخواست کردیم برای بازی های ملی پیش رو امکان 
حضور زنان در سالن بســکتبال آزادی فراهم شود.« 
تیم ملی بســکتبال ایران از اوایل آذرماه در رقابت های 
انتخابی جام جهانی به صورت رفت و برگشت با تیم های 
آسیایی روبه رو می شود که نخستین میزبانی ایران 6 

آذرماه مقابل قطر انجام می گیرد. 
در انتظار پاسخ مثبت 

مسعود سلطانی فر در روزهای پایانی دولت یازدهم 
وعده فراهم آوردن شــرایطی برای حضــور زنان در 
ورزشگاه ها ازجمله استادیوم های فوتبال را داد. به نظر 
می رسد برای دســتیابی به این شرایط ابتدا باید کار از 
سالن های والیبال و بســکتبال که کنترل تماشاگران 
راحت تر از اســتادیوم صدهزار نفری فوتبال اســت، 
 آغاز شود. روز گذشــته فریبا محمدیان، معاونت امور 
زنــان وزارت ورزش دراین باره خبرهــای خوبی را به 
زنان داد: »برخلاف بسیاری از کشورها، از زنان به هیچ 
عنوان اســتفاده ابزاری نمی کنیم اما باید فضا را به دور 
از هیجانات و در مدار عقل و منطــق آماده کنیم تا در 
فرآیندی که بدون شک زمان بر است، به مطالبه حضور 
زنان در ورزشگاه پاســخ دهیم.« باید دید در گام اول 
مسئولان با حضور زنان در بازی های انتخابی جام جهانی 
بسکتبال که از حساسیت کمتری نسبت به لیگ جهانی 
والیبال و مسابقات ملی فوتبال است،  موافقت می کنند 
یا خیر. البته به نظر می رســد داورزنی به عنوان معاون 
وزیر ورزش از رایزنی های صورت گرفته باخبر است و 
به همین دلیل از احتمال بالای میزبانی ایران در لیگ 
جهانی سال آینده خبر داده اســت. بدین ترتیب باید 
رویای زنــان برای حضور در ورزشــگاه ها را نزدیک به 

واقعیت بدانیم. 

بسکتبال هم مثل والیبال درخواست حضور زنان در ورزشگاه را ارایه کرد

رویای نزدیک به واقعیت
   محمود مشحون در گفت وگو با »شهروند«: تمام زیرساخت ها برای حضور زنان فراهم است

 گزارش »شهروند« 
از مشکلات تغذیه نمایندگان ایران در سفرهای خارجی

ورزشکاران 
گرسنه می مانند!

 یک متخصص تغذیه می گوید باید حضور آشپز کنار تیم ها 
در تورنمنت های بین المللی جا بیفتد

شهروند| اگر با ورزشــکاران ملی پوش ایران در 
رشته های مختلف همکلام شوید، حداقل یک خاطره 
که از وضع نامناســب تغذیه در ســفرهای مختلف 
داشته اند، برایتان خواهند گفت. آخرین مورد هم به 
گلایه ملی پوشان والیبال در جریان مسابقات انتخابی 
قهرمانی جهان در تایلند برمی گردد. البته هر  ســال 
حداقل چند مورد در این باره به ویژه در جریان اعزام 
تیم ها به کشورهای شرق آســیایی مطرح می شود 
و چاره ای هم برای آن اندیشــیده نشــده است. این 
اتفاقات درحالــی رخ می دهد کــه یک متخصص 
تغذیه در حوزه ورزش معتقد است این موضوع تأثیر 
صددرصدی روی عملکرد ورزشکاران در مسابقات 

دارد.
گلایه ملی پوشان والیبال بانوان

مســابقات انتخابی والیبال قهرمانی زنان جهان 
چند روز قبل در تایلند با حضور تیم ملی ایران برگزار 
شد. فدراسیون والیبال با انتشار تصاویری از غذاهایی 
که برای ملی پوشــان ایران در جریان این مسابقات 
تدارک دیده شــده بود، به گلایــه از نحوه میزبانی 
تایلندی ها پرداخت. مریم روشــن  اخگر، سرپرست 
تیم ملی والیبال بانوان در این باره می گوید: »نوع غذای 
کشورهای شرق آسیا با ایران متفاوت است. بازیکنان 
کمی با بی میلی غذا می خورند، تا آنجایی که توانستیم 
با خرید غذا از بیرون این مشکل را تا حدودی برطرف 
کردیم. این مورد را در جلســه فنی قبل از مسابقات 
مطرح کردیم اما باز هم آن غذایی که بازیکنان دوست 
داشته باشند، نشد. مشکل اصلی در غذاهای تایلندی 

ادویه هاست که با مزاج بازیکنان سازگاری ندارد.«
نمونه های قبلی

پیداکردن نمونه های مشــابه برای مشــکلی که 
تیم ملی والیبال بانوان در تایلند داشت، کار سختی 
نیســت. بارها تیم های ورزشــی ایــران در جریان 
مســابقات مختلف به ویژه در ســفر به شرق آسیا 
دچار چنین مشکلی شــده اند. نبی، دبیرکل سابق 
فدراســیون فوتبال در جریان بازی های آســیایی 
2014 و ناکامی تیم فوتبال امید مســائل تغذیه ای 
را یکی از مشــکلات تیم ملی برشمرده بود. تیم ملی 

فوتسال ایران درحالی در تورنمنت چهارجانبه چین 
در  ســال 92 به قهرمانی رســید که رسیدن به این 
عنوان چندان ساده هم نبود. تهیه غذای باکیفیت و 
حلال برای بازیکنان و همچنین امکانات ضعیف هتل 
محل اقامت اصلی ترین دغدغــه و نگرانی کادر فنی 
تیم ملی محسوب می شد که البته این مشکل در پایان 
تورنمنت برطرف شد! تیم ملی والیبال نوجوانان هم در 
فروردین ماه  سال جاری و در جریان مسابقات آسیایی 
در میانمار با مشکل تغذیه روبه رو شده بود. سرپرست 
تیم والیبال نوجوانان در این باره گفته بود: »هر چند که 
ورزشکاران حرفه ای باید از نظر تغذیه خود را با شرایط 
کشورهای مختلف وفق دهند، اما ایرانی ها با غذاهای 
کشور میانمار و در مجموع شرق آسیایی ها مشکل 
دارند. به همین دلیل تصمیــم گرفتیم که با خرید 
محصولاتی این مشــکل را حل کنیم، اما هیچ مرکز 

خریدی در این منطقه وجود ندارد.«
کشک بادمجان معروف

یکی از معروف ترین اتفاقاتی که در طول چند دهه 
اخیر در رابطه با تغذیه ورزشــکاران ملی رخ داده، به  
ســال 2001 برمی گردد. دیدار ایــران و بحرین در 
مقدماتی جام جهانی 2002 که با شکست تیم ملی 
کشورمان و درنهایت از دســت رفتن شانس صعود 
به جام جهانی همــراه بود. چندی بعد صحبت هایی 
مبنی بر خوردن کشک بادمجان شب قبل از مسابقه 
مطرح شد که البته هیچ وقت کسی مسئولیت آن را 
برعهده نگرفت. با این حال، برخی از ملی پوشان آن را 
یکی از دلایل اصلی ناکامی تیم ملی در راه رسیدن به 

جام جهانی 2002 برشمردند. 
معضلی به نام نداشتن آشپز!

وقتی اتفاقات پیرامــون تیم های ملی مختلف در 
حوزه تغذیه را بررسی می کنیم، اولین چیزی که به 
ذهنمان می رسد، اعزام یک آشــپز در کنار هر تیم 
ورزشی است. این اتفاق که در سال های اخیر و با نظر 
کارلوس کی روش برای تیم ملی فوتبال بزرگسالان 
رخ داده، نمونه های مشابه معدودی در سایر رشته ها 
دارد. وقتی تیمی قرار اســت به رقابت هایی در شرق 
آسیا اعزام شود، مســئولان با مشکلاتی که ممکن 

است از نظر تغذیه ملی پوشان با آن رو به رو شوند، آشنا 
هستند. بنابراین با اعزام یک آشپز و بردن مواد غذایی 
لازم می توان هم از نظر جســمی و هم از نظر روحی 
شــرایط خوبی را قبل و در طــول هر تورنمنت بین 
ملی پوشان ایجاد کرد. این که چرا تا به حال آشپزها 
نتوانسته اند در چارت تیم های ملی قرار بگیرند، سوال 

مهمی است.
امیرساسان: تغذیه تأثیر مستقیم روی 

نتایج ورزشکاران دارد
دکتر امین امیرساسان، متخصص تغذیه در حوزه 
ورزش که نزدیک به 1۵ سال است با تیم های مختلف 
ورزشی در این زمینه همکاری کرده و حضور پررنگی 
در تیم های ملی کشتی داشته، درباره اهمیت بحث 
تغذیه و مشــکلاتی که در ســال های گذشته برای 
تیم های مختلف رخ داده، به »شهروند« می گوید: »هر 
رشته ورزشی تغذیه جداگانه خود را دارد. در نموداری 
که متخصصان ورزشی برای موفقیت یک ورزشکار 
رســم می کنند،  یک ضلع را تغذیه تشکیل می دهد. 
تغذیه برای یک ورزشــکار همه چیز نیســت اما در 
صورت بی توجهی به این موضوع زحمات یک ســاله 
ورزشــکاران هدر می رود. این که ورزشکاران چه نوع 
تغذیه ای را در دوران آماده سازی، شب قبل از مسابقه 
و حتی روز مسابقه مصرف کنند، اهمیت بالایی دارد 
که فقط یک متخصص تغذیه می تواند برنامه مناسبی 
در این خصوص داشته باشد. البته بحث مکمل های 
تغذیه نیز از اهمیت بالایی برخوردار است که براساس 
دریافت اطلاعاتی از وزن و میزان چربی بازیکن تجویز 
می شود.« وی همچنین با اشــاره به اهمیت حضور 
متخصصان تغذیه در ترکیب تیم های ملی می افزاید: 
»من در سال های اخیر که در رشته هایی چون والیبال 
و کشتی فعالیت داشتم، سعی کردم فرهنگ حضور 
یک مربی تغذیه در کنار اعضای تیم را جا بیندازم. شاید 
در کشتی که هم اکنون فعالیت می کنم، سخت ترین 
کار کنترل وزن ملی پوشان و تجویز تغذیه های مناسب 
برای آنها باشد. من یک ســال که ۵2 هفته دارد را به 
2دسته برای یک ورزشکار حرفه ای تقسیم می کنم. 
۵1 هفته دوره آماده ســازی یک طــرف و یک هفته 

قبل از شروع مسابقات یک طرف دیگر. آن یک هفته 
آخر که همزمان با پرواز تیم به محل مسابقات است، 

اهمیت فراوانی از نظر نوع تغذیه دارد.«
متخصص تغذیه در حــوزه ورزش درباره اهمیت 
حضور آشــپز در کنار تیم های ورزشی خاطرنشان 
می کند: »حضور آشپز در کنار تیم ها بسیار خوب است 
و باید شرایطی فراهم شود تا تمام امکانات مورد نیاز 
برای یک آشپز نیز به محل برگزاری مسابقات برسد. 
ما در کشتی هم بارها از آشــپز در جریان مسابقات 
استفاده کردیم اما صرفا حضور آشپز نمی تواند کمکی 
کند. اگر مربی تغذیه در کنار یک تیم باشد، هر طور 
شده از پاستا و ماکارونی که در تمام دنیا هم هست، 
اســتفاده می کند و اجازه نمی دهد ورزشــکاران به 
مشکل بخورند. من در هر سفری که با تیم ملی کشتی 

می روم، 3، 4 چمدان با خودم خوراکی می برم.«
امیرساسان در پایان می گوید: »برخی از مسئولان 
معتقدند پزشکان تیم ها می توانند در امور تغذیه هم 
فعالیت کنند اما آنها تخصص دیگری دارند. باید حضور 
یک متخصص تغذیه و حتی آشپز در کنار تیم ها جا 
بیفتد. اگر با ورزشکاران صحبت کنید، خودشان هم 
به این موضوع اذعان می کنند. در تمام این ســال ها 
ورزشکاران زیادی با من در تماس هستند که مشاوره 
در حوزه تغذیه می خواهنــد. اثرگذاری بحث تغذیه 

می تواند نتایج ورزشکاران را معکوس کند.«
نیاز مبرم به بازنگری

قطعا دلیل مسئولان فدراسیون های ورزشی برای 
عدم اعزام یک آشپز و حتی متخصص تغذیه می تواند 
صرفه جویی در هزینه ها باشد. با این حال اگر همان 
روسای فدراسیون ها به تاثیرات مثبت و منفی بحث 
تغذیه و مشــکلاتی که در گذشــته رخ داده، توجه 
کنند مطمئنا به اهمیت این بحث پی می برند. قرار 
به صرفه جویی باشد، شــاید خیلی از نفرات اعزامی 
دیگر می توانند از ترکیب تیم ها حذف شوند. تغذیه 
نامناسب می تواند منجر به آسیب دیدگی های جدی 
شود که زندگی حرفه ای یک ورزشکار را تحت تأثیر 
 قرار می دهــد، پــس در این بخــش صرفه جویی 

درست نیست. 


